
P R O C E S U L - V E R B A L ni .3 

al sedintei ordinare a 

Consiliului Regional pentru Dezvoltare Centru (CRD Centru) 

16 august 2012 

ora 10:^0 or. laloveni. sir. Alexandni eel Bun. S9 

Prezideaza: Presedintele CRD Centru 

Total membri ai CRD Centru: 52 persoane. 

Prezenti: 35 ( lista se anexeaza) 

Absenti: 17 

Invitati: 

Ministerul Dezvoltarii Regionale si Constructiilor: Viceministrul Dezvoltarii Regionale si 
Constructiilor. dl Veaceslav GUTUTUI. dl Valerian B I N Z A R I - Director Direc^ia Generala 
Dezvoltare Regionala. 

Agenda de Dezvoltare Regionala Centru: dl Tudor Mesina. director al ADR Centru. 
colaboratorii ADR Centru. 

Organizatii non-guvernamentale. 

Mass-media. 

Ordinea de zi: 

1. Cuvint de deschidere 

Viceministrul Den'oltdrii Regionale si Constructiilor, dl Veaceslav GUTUTUI 

Presedinte CRD Centru, dl Grigore COBZAC 

2. Cu privire la prezentarea agendei si obiectivelor sedintei CRD Centru 

Presedintele CRD Centru, dl Grigore COBZAC 

3. Cu privire la Raportul de activitate a ADR Centru pentru I-ul semestru al anului 
2012. 

Director ADR Centru, dl Tudor MESINA 

4. Cu privire la Raportul privind nivelul de implementare a proiectelor cu Unantare 
din FNDR si GIZ pentru perioada ianuarie - iulie 2012 

Sef sectie managementul proiectelor Eduard UNGUREANU 



Cu privire la Raportul tie e '̂aluare a cererilor de tinantare pe proiectele depuse 
' cadrul Apelului II de propuneri de proiecte si stabilirea listei proiectelor 
pentru includerea in Planul Operational Regional 2013-2015 

Dircc/or ADR C 'enlni Tudor AlESINA 

6 Cu privire la Prezentarea structurii prioritatilor si masurilor din cadrul 
Strategiei de Dezvoltare Regionala Centru si conceptului Planului Operational 
Regional 2013-2015 

Specialist. Sectia Planificare strategica .siprogramare lulian UNGUREANU 

7 Concluzii §i recomandari 

Discutarea subiectelor incluse in Ordinea de zi: 

1. Cuvint de deschidere. 

PentRi deschiderea oficiala a sedintei, s-a oferit cuvint viceministrului Ministerului 
Dezvoltarii Regionale si Constructiilor dl Veaceslav GUTUTUI care a accentuat importanta 
sedintei, enumerind subiectele puse in ordinea de zi, subliniind importanta evaluarii cererilor 
de finantare, amintind ca urmatoarea etapa este evaluarea in cadrul comisiei interministeriale 
a proiectelor inaintate de CRD Centru, inaintarea in cadrul CNCDR a D.U.P. si aprobat 
ulterior de Guvernul RM, termen limita - luna noiembrie a.c. prin publicarea D.U.P in 
Monitorul Oficial al RM, si pre finele anului CNCDR sa vina cu decizia pentru finantarile 
pentru anul 2013. La fel dl Veacesla\ Gututui a dorit succes catre CRD Centru. 

Presedintele CRD Centru dl Grigore Cobzac a salutat membrii CRD Centru. a adus 
scuzele pentru retinerea inceperii sedintei. a mentionat faptul ca la sedinta sunt prezenti 35 de 
membri ai CRD Centru si sedinta se declara deliberativa. 

S-a votat pentru deschiderea sedintei: 

PRO: 35 CONTRA: 0 S-AU ABTINUT: 0 

S-a decis: Sedinta se declara deliberativa. 

2. Cu privire la prezentarea agendei si obiectivelor sedintei CRD Centru 

Dl Grigore COBZAC a adus la cunostinta Ordinea de zi si a propus aprobarea Ordinii 
dezi. 

S-a votat: 

PRO: 35 CONTRA: 0 S-AU ABTINUT: 0 



Cu privire la audierea Raportului de activitate a ADR Centru pentru I-ul 
'̂ semestru al anului 2012 

Directorul ADR Centru. Tudor MESINA a prezentat membrilor CRD Centru Raportul 
J ctivitate a ADR Centru pentru I-ul semestru al anului 2012. 

In prezentare s-a mentionat mai multe realizari importante din simestrul I 2012. aspecte 
•tante ce tin de actiunile ce tin de activitatea strategica a agentiei. al implementarii si 

'"onitorizarii proiectelor in implementare. precum si \'aloriricarea bugetului. La fel s-au adus 
la cunostinta impedimentele intilnite si s-au adus la cunostinte unele argumente. La fel dl 
Mesina a adus multumiri Agentiei pentru Cooperare Internationala a Germaniei (GIZ) pentru 
suportul acordat ADR Centru. 

Dl Grigore COBZAC a pus o intrebare reteritor la termenii de elaborare a strategiilor 
privind managementul deseurilor solide pe RDC. 

Dl Tudor MESINA, director ADR Centru a mentionat ca pina la sfirsitul lui 2012. este 
planificat de comun cu suportul GIZ de a elabora Strategiile privind managementul deseurilor 
a2 raioane din regiune. si anume Rezina si §oldanesti. 

Dl Grigore COBZAC a propus aprobarea raportului pentru simestrul I . 2012. 

S-a votat: 

PRO: 35 CONTRA: 0 S-AU ABTINUT: 0 

4. Cu privire la Raportul privind nivelul de implementare a proiectelor cu fmantare 
din FNDR si GIZ pentru perioada ianuarie - iulie 2012 

Dl Eduard UNGUREANU, sef sectie managementul proiectelor din cadrul ADR Centru a 
prezentat membrilor CRD Centru Raportul privind implementarea proiectelor de dezvoltare 
regionala. In prezentare au lost mentionate cele 15 proiecte in implementare. pe domenii. la 
fiecare proiect a fost mentionat activitatile realizate prezentind si poze ale obiectelor in lucru. 
suma totala a proiectului. sumele alocate, precum si sumele valorificate pe tleare proiect in 
parte. 

Dl Grigore COBZAC a intervenit amintind consiliului suma alocata din FNDR pentru anul 
2012 (~ 70 mil lei), accentuind suma mica valorificata (-5 mil lei + 2 mil spre plata). La fel 
Presedintele a mentionat riscul valorificarii slabe a bugetului amintind. precum si a solicitat 
din partea raportorului solutii. planuri.etc. pentru executarea neconditionata a bugetului 
pentru a.c. 

Dl Eduard UNGUREANU sef sectie managementul proiectelor din cadrul ADR Centru a 
adus la cunostinta consiliului despre masurile urgente ce vor duce la o valorificare mai rapida 
a bugetului, 70% din suma ce urmeaza a fi valorificata este deja contracts, in jur de 8 
contracte in suma de peste 10 mln lei se afla la achizitii publice. La fel s-a tacut public 
niotivul intirzierii valorificarii bugetului. acesta nefiind problema achizi^ionarii bunurilor. sau 
serviciilor, ci construcpa poligoanelor caror sume cuprinse intre 6-9 mln lei. cost unitar a unui 
obiect §i exista la moment 7 proiecte ce {in de managementul deseurilor. 

Dl Grigore COBZAC a amintit tuturor ca odata cu inceperea sezonului rece a anului este 
riscul de a nu finaliza-lucrarile poligoanelor. sau de a le executa necalitativ. • 



rd UNGUREANU sef sectie managementul proiectelor din cadrul ADRCentru a 
pi 2ele intirzierii demararii lucrarilor, ^ i anume problemele se regasesc in proiectele enumerat ca 
telinice-

Qri ore COBZAC a chemat benetlciarii din cadrul sedintei sa se implice mai acUx in 
^ \a proiectelor. venind in colaborare cu ADRCentru. Dl Cobzac la fel a venit cu 

erea de a modifica componenta grupului de lucru a achizifiilor publice. enumerind acei 
^ bri obligatorii §i anume; directoml agentiei. reprezentantul Ministerului Finantelor. 

7entantul Ministerului Dezvoltarii Regionale si Constructiilor. reprezentantul 
beneficiarului din APL, §i 5 reprezentanti din CRD Centru. 

pi Mihai CATANA, primar de Mole^ti §i-a expus nedumerirea in ceea ce {ine intirzierea 
implementarii proiectelor §i nevalorificarii bugetelor, punind 2 intrebari: care este motivul 
real de nevalorificare a bugetului; cum sunt sancpona^i cei ce se fac vinoAap de 
nevalorificare, totodata propunind ca atunci cind aplicantul care nu-§i realizeaza 
angajamentele asumate sa fie inlatura|i §i sa fie inlocuiti cu al^i aplican^i consecutivi. 

PI Veaceslav GUTUTUI, viceministrul Dezvoltarii Regionale §i Constructiilor, a raspuns la 
intrebarea dlui Catana. anuntind totodata consiliul despre mustrarea aplicata celor 3 directori 
regionali si retragerea autorizatiilor de activitate pentru aplicantii nedesciplinati. subliniind ca 
pe viitorvor fi aplicate si alte masuri legale pentru aplicantii si contractantii nedesciplinati. Dl 
Gututui a adus la cunostinta consiliului inca un motiv care duce la tergiversarea implementarii 
proiectelor, si anume problema proiectelor tehnice care sunt uneori elaborate chiar in oficii si 
nu pe teren. Alt motiv regasindu-se si in nerealizarea tututor atributiilor ADR Centru, 
solicitind de la Dl Tudor MESfNA explicatii pe marginea valorificarii slabe. 

Dl Tudor MESINA, director ADR Centru a adus cunostinta consiliului despre mustrarea 
aspra din partea Ministerului Dezvoltarii Regionale si Constructiilor. Dl director a subliniat 
motivul valorificarii slabe a bugetului prin situatia dificila care se regaseste in procedurile 
achizitiilor publice. La fel, Dl Mesina a adus un raspuns la solicitarea dlui Grigore COBZAC 
de a modifica grupul de lucru a achizitiilor publice. In raspuns dl Mesina a mentionat ca in 
procesul de achizitii publice sunt invitati si reprezentantii APL (aplicantii) care de multe ori 
nu participa nici la deschidere, nici la evaluare. Totodata. directorul ADR Centru a amintit ca 
bugetele proiectelor au fost aprobate de catre MDRC la finele lunii martie a.c (23 martie), 
procedurile de achizitii au inceput in luna aprilie. Totodata, dl director a expus faptul ca toate 
proiectele {cu exceptia a 2 proiecte: poligonul din Nisporeni,a cdrui proiect tehnic a fost 
receptionatpe 3 august a.c: .si al doileaproiect - drumul de la Ulniu) sunt contractate si banii 
vor fi achitati dupa predarea lucrarilor si/sau bunurilor. Dl Mesina a dat asigurari ca pina la 
finele lunii noiembrie bugetul alocat pentru 2012 va fi valorificat in volum de 85-90%. S-a 
mai menfionat problemele ce se regasesc in proiectele tehnice, dindu-se exemplu proiectul de 
la Sireti, in a carui proiect tehnic era mentionat ca aprovizionarea cu 1400 tone de nisip 
necesare pentru realizarea lucrarilor vor fi asigurate de cariera de la Sireti, cu titlul gratis, ca 
mtr-un final sa fie depistat inexistenta acestei cariere. 

Dl Grigore COBZAC §i-a aratat ingrijorarea fata de faptul ca situatia existenta a valorificarii 
slabe bugetelor va atrage dupa sine si unele fie replici. fie actiuni in defavoarea dezvoltarii 
regionale, prin faptul ca Ministerul Finantelor nu va mari bugetul pentru perioada urmatoare 
sau chiar i l va micsora din motiv ca bugetele anterioare nu au fost valorificate. 

Dl Ion STEFIRTA. presedintele rlui Orhei si-a aratat nemultumirea fata de implementarea 
proiectelor care sunt numeroase in rnul Orhei, dar care se implementeaza foarte lent. Dl 
presedinte a sugerat consiliului ca toti cei implicati in realizarea proiectului (aplicanti, 
antreprenorii,etc), dar tergiverseaza implementarea acestora sa fie sanctionati, reziliati, etc. 



Lidia BEZNIJCHI, reprezentant socielate c i v i l a . si-a aratat ingrijorarea fata de 
• - -ea slaba a bugetului si a sugerat ca pedepsirea directorului ADR Centru nu este o 

suficienta. ci trebuie de identificat toti vinovatii de aceasta dergi\ersare a 
'^^'''"i^^Tientarii proiectelor si de gasit mecanismul de sanctionare. S-a atentionat asupra faptului 
''"Pjj mai mult se fac vinovati aplicantii. La fel dna a cazut de acord cu dl presedinte CRD 

^irn de a modifica grupul de lucru cu pri^'ire la achizitiile publice. 

Veaceslav GUTUTUI, viceministrul Dez\oltarii Regionale si Constructiilor. a adus la 
uno§tinta faptul ca nu doar directorii au fost sanctionati. ci au fost modificate toate planurile 

implementare a proiectelor, in plus, se efectuiaza intilniri regulate la santier cu 
antreprenorii. 
Dl Grigore COBZAC a reamintit afirmatiile dlui Tudor Mesina. director ADR Centru. ca 
pina la sfirsitul anului. problema valorificarii bugetului va fi remediata. Dar pentru aceasta va 
fi nevoie de modificarea grupului de lucru a achizitiilor publice. cu propunerea de a forma 
gnipul de lucru din urmatorii membri: director ADRCentru. reprezentantul beneficiarului 
(APL), reprezentantul Ministerului Dezvoltarii Regionale si Constructiilor, reprezentantul 
Ministerului de Finante si reprezentantii CRD Centm. 

Dl Tudor MESINA, director ADR Centru a adus la cunostinta consiliului volum mare de 
lucru a grupului de lucru, dind exemplu ca in anul 2012 au fost efectuate 92 de proceduri de 
achizitii publice, si incheiate 47 de contracte, procedurile avind 2 etape, etapa de deschidere si 
etapa de evaluare. Referitor la constituirea Grupului de lucru este in conformitate cu Legea 
achizitiilor publice §i Hotarirea Guvernului nr.l380 din 10.12.2007 §i din anul curent din 
fiecare APL aplicant de proiect cu vot deleberativ reprezentant desemnat. Propunerea care in 
prezent incercafi sa o introducefi ca decizie este contrar Legii §i cer o intervenjie clara a dl. 
Viceministru V.Gu|utui. 

Dl Grigore COBZAC a propus aprobarea a noi membri in cadrul grupului de lucru pentru 
achizitii publice: 

- Dl Nicolae Andronache - Presedintele rlui laloveni; 

- Dna Eleonora Graur - Presedintele rlui Rezina; 

- Dl Ion Stefirta - Presedintele rlui Orhei; 

- Dl Grigore Cobzac - Presedintele rlui Hincesti; 

- Dl Alexandru Ambros - Primar de Ungheni. 

S-a votat: 

PRO: 28 CONTRA: 0 S-AU ABTINUT: 7 

Dl Grigore COBZAC a propus aprobarea membrilor suplianti ai grupului de lucru pentru 
achizitii publice: 

- Petru Volosciuc - Presedintele rlui Straseni; 

Grigore Policinschi - Presedintele rlui Dubasari; 

- Mihai Catana - Primar de Molesti; 

Ion Moraru - Vicepresedintele asociatiei primarilor rnul Hincesti; 

- Vasile Bitca - Presedintele rlui Nisporeni. 



dor MESINA. director ADR Centru a mentionat. precum ca grupul de lucru xa 11 
l̂ ' ."^^1 participare majoritara a membrilor §i procedura de suport supliant nu poate fi 
"̂"'̂ bî a juridic §i a propus ca alegerea noilor membri a grupului de lucru sa fie aprobata prin 

decizie contrasemnata. 
01 Grigore COBZAC a reiterat despre necesitatea asigurarii iransparenlei a grupului de 
lucru pentru achizitii publice. 

5 Cu privire la Raportul de evaluare a cererilor de finantare pe proiectele depuse 
in cadrul Apelului II de propuneri de proiecte si stabilirea listei proiectelor pentru 
Includerea in Planul Operational Regional 2013-2015 

Directorul ADR Centru. dl Tudor MESINA a prezentat membrilor CRD Centru 
Raportul de evaluare a cererilor de finantare pe proiectele depuse in cadrul Apelului I I de 
propuneri de proiecte si stabilirea listei proiectelor pentru includerea in Planul Operational 
Regional 2013-2015. 

in discursul sau dl director a adus la cunostinta consiliului numarul cererilor de 
finantare. repartizarea acestora pe prioritati. membrii comisiilor de evaluare a cererilor de 
finantare, expertii. numarul de cereri de finantare respinse pe profil teritorial. motivele 
eliminarii, etc. In acelasi context, dl Tudor Mesina a adus la cunostinta membrilor CRD 
Centru despre necesitatea inaintarii listei proiectelor pentru includerea in D.U.P. si a listei 
pentru includerea in P.O.R. 2013-2015. 

Dl Grigore COBZAC a anuntat par^•enirea a 2 contestatii si a solicitat ca acestea sa fie 
prezentate. 

Dl Tudor MESINA, director ADR Centru a prezentat cele 2 contestatii. 

Dl Petru VOLOSCIUC, presedintele rlui Straseni a reamintit despre importanta proiectului 
pentru care s-a depus contestatia si a solicitat suport din partea membrilor CRDCentru. 
Totodata, a mentionat ca detin o scrisoare de garantie din partea Ministerului Transportului al 
RM. 

Dl Alexandru AMBROS, primar de Ungheni a subliniat ca toate contestatiile nu trebuie sa 
fie discutate in cadrul sedintei CRDCentru, ci in cadrul comisiei de evaluare, amintind 
totodata ca CRD Centru este in drept doar sa stabileasca termenii limita de examinare a 
acestor contestatii. 

Dl Veaceslav GUTUTUI, viceministrul Dezvoltarii Regionale §i Constructiilor a propus 
consiliului examinarea contestatiilor in aceeasi zi, din moti\ ca activitatea comisiei 
interministeriale trebuie sa inceapa saptamina viitoare (Marti, 21 august, 2012). 

Dl Tudor MESINA, director ADR Centru a explicat cauzele eliminarii proiectului de la 
Hincesd. depus la contestatie, una din cauze fiind. nejustificarea proprietatii terenului aflat la 
evidenta Ministerului Educatiei si inexistenta unui document confirmati\ pentru darea in 
folosinta. Totodata, dl director a adus la cunostinta cauzele eliminarii celui dintii proiect, si 
anume lipsa documentatiei tehnice. 

Dl Grigore COBZAC a inaintat spre vot propunerea de a examina in aceeasi zi contestatiile 
de catre grupul de evaluare. 

S-a votat: 

PRO: 33 CONTRA: I S-AU ABTINUT: 1 



pi Grigore COBZAC a inaintat spre aprobare lista proiectelor pe inasuri (includerea in 
0 U p.). dupa cum urmeaza: 

Reabilitarea infrastructurii drumurilor- 12 pr. din 16 pr.; 

- Apa si canalizare - 5 pr. din 5pr.; 

. Dezvoltarea I M M - 3 pr. din 5 pr.; 

. Managementul deseurilor solide - 7 pr. din 10 pr.; 

. Turism - 7 pr. din 7 pr. 

PI Mihai CATANA. primar de Mole?ti a solicitat suport din partea consiliului de a sustine 
proiectul inaintat de primaria Razeni argumentind amploarea acestuia. 

Dl Veaceslav GUTUTUI, viceministrul Dezvoltarii Regionale ?i Constructiilor a reamintit 
consiliului despre existenta a unui proiect deja in implementare in Rezeni a caror aplicanti nu 
si-au realizat angajamentele. Referitor la documentatia enumerata de catre Mihai Catana, nu 
s-au gasit in pachetul de documente depuse. 

Dl Grigore COBZAC a inaintat spre aprobare lista proiectelor (pentru includerea in D.U.P) 
pe masura: 

- Reabilitarea infrastructurii drumurilor - 12 pr. din 16 pr.; 

S-a votat: 

PRO: 30 CONTRA: 2 S-AU ABTINUT: 3 

Dl Grigore COBZAC a inaintat spre aprobare lista proiectelor (recomendate pentru 
includerea in D.U.P) pe masura: 

- Apa si canalizare - 5 pr. din 5 pr.; 

A parvenit propunerea de a fi exclus proiectul cu punctaj de 2.4 (propunerea a fost 
respinsd); 

S-a votat: 

^^O: 20 CONTRA: 14 S-AU ABTINUT: 0 

Dl Grigore COBZAC a inaintat spre aprobare lista proiectelor (pentru includerea in D.U.P) 
pe masura: 

Dezvoltarea TMM - 3 pr. din 5 pr.; 

•̂a votat: 

33 " CONTRA: 0 S-AU ABTINUT: 0 



pi Gri^orf^ COBZAC a inaintat spre aprobare lista proiectelor (pentru includerea in D.U.P) 
pe masura: 

Managementul deseurilor solide - 7 pr. din 10 pr.; 

S-a votat: 

PRO: 33 CONTRA: 0 S-AU ABTINUT: 0 

pi Grigore COBZAC a inaintat spre aprobare lista proiectelor (pentru includerea in D.U.P) 
pe masura: 

- Turism - 7 pr. din 7 pr. 

Au parvenit 2 propuneri: 

> De a inainta 5 pr. din 7 pr. (propunerea nu a intrunit numarul necesar de voturi: 
PRO: 8 CONTRA: 6 S-AUABTINT: 15); 

> De a inainta 7 pr. din 7 pr.; 

S-a votat: 

PRO: 15 C O N T R A : ! S-AU ABTINUT: 13 

6. Cu privire la Prezentarea structurii prioritatilor si masurilor din cadrul 
Strategiei de Dezvoltare Regionala Centru si conceptului Planului Operational Regional 
2013-2015. 

in discursul sau. dl lulian UNGUREANU specialist in sectia planificare strategica si 
programare a adus la cunosfinta consiliului. obiectivele. acfivitatile, planul de actiuni si 
realizarile in procesul de revizuire a SDR Centru. La fel a fost prezentata noua structura de 
prioritati si masuri din cadrul SDR Centru, precum si structura P.O.R. 2013-2015. 

Dna Stela COROBCEANU, expert GIZ, a vorbit despre perspectivele ce vor urma in 
dezvoltarea proiectului de modernizare a serviciilor publice locale. 

Dl Boris Burca. presedintele rlui Telenesti a propus ca pe viitor proiectele sa fie votate 
conform barierei de trecere prestabilite. 

Presedintele CRD Centru Grigore COBZAC 

Secretarul CRD Centru f FPmim'^pf Tudor MESINA 


